Fonologisk opmærksomhed 

Fonologisk opmærksomhed 2: Lydanalyse og lydsyntese – brug lydnære ord 

Med udgangspunkt i lydnære ord skal eleverne lære at lave lydanalyse, hvor et ord skilles ad i enkeltlyde, og lydsyntese, hvor de enkelte lyde samles til et ord.

Lydanalyse

Ved lydanalyse siger læreren eller en elev fx ordet sofa. En anden elev skal nu analysere ordet i lyde og lægge et bogstavkort frem for hver lyd og til sidst gentage hele ordet.

Lydsyntese

Ved lydsyntese siger læreren eller en elev fx [s] [o] [f] [a] og lægger de tilhørende bogstavkort på bordet. En anden elev skal trække lydene sammen og sige hele ordet sofa.

Hver elev skal igennem 5 ord. Vent med at tale om vokallængde og stød. 

Lydnære ord

2-4 bogstaver

læ, du, bi 

bil, mad, hus 

dyne, æble, brun, glad

5-7 bogstaver

koala, svøbe, samba, slæbe, tiara
safari, terapi, kabale, kimono

kantine, husblas, tulipan, feminin

8 og flere bogstaver

finalist, filosofi, humanist, tastatur, mikrofon, datalogi, mytologi

statistik, stavemåde, violinist, minimalist, mikrobiologi, antibiotika

	Du kan finde flere lydnære ord fx på Bogstavlyd (bogstavlyd.ku.dk).

Sådan gør du:

· Bliv på fanebladet "Bogstav til lyd"

· Skriv et bogstav i søgefeltet, fx i
· Så snart du har skrevet et bogstav i det midterste søgefelt, har du mulighed for at præcisere søgningen ved at skrive et andet bogstav i søgefeltet før eller efter; der er også mulighed for at tilføje ordgrænse med tegnet # og dermed få det søgte bogstav først eller sidst i et ord

· Når du har indtastet det du vil søge på, klikker du på "slå op"

· På næste skærmbillede kan du udvælge ord hvor bogstavet i udtales som [i] (dvs. lydnært), ved at bladre igennem de ord der er listet op under lydskrifttegnet [i]

· Hvis du er usikker på om et ord er lydnært med hensyn til de øvrige bogstaver, kan du undersøge det ved at kikke på hele ordet i lydskrift eller ved at søge på de øvrige bogstaver i ordet.

Som det er beskrevet i "Korrekt stavning", er der grader af lydnærhed. Du kan som lærer selv bestemme om du fx vil kalde både terapi og kabale lydnære når det gælder bogstavet e. I terapi udtales e [e], mens det i kabale udtales [ə]. I ordeksemplerne herover regnes begge udtaler som lydnære, mens fx hest ikke er medtaget som et eksempel på et lydnært ord med e fordi udtalen [ɛ] i denne sammenhæng repræsenteres af bogstavet æ.
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